

our railway would pass through a country possessing a mild climate and a fertile soil. All these advantages will redound to our interest, if the time comes when such works will be undertaken. He would no longer trespass upon the time of the House, but would now second the Address.

Hon. Mr. Letellier de St Just (in English) said he did not desire to oppose the passage of the Address in answer to His Excellency's Speech in opening this session of Parliament, but merely to offer a few remarks on those resolutions. He could not join in the eulogistic terms used in the Speech regarding the proposed terms which the delegates seem to have secured from the Hudson's Bay Company. The money consideration might pass without censure or opposition from this honourable House, but the land reserves demanded by that Company he thought ruinous, and will undoubtedly lead to trouble and endless difficulties, and result in our being driven to buy out their still existing claims at still greater sacrifices. He also felt satisfied that the acquisition of that territory would be still ineffectual in stemming the tide of emigration of the youth and vigour of the Province of Quebec (which all must deplore), and which exodus was not confined to any particular locality or nationality in this Province. Their monopoly will remain till after the payment of the £300,000, and the best portions of that tract of fertile land will still be retained by them. He felt happy to hear from the Hon. Senator who had just addressed this House (Senator Wark) that Nova Scotia was so prosperous, and all branches of trade and industry so flourishing there, and could not see therefore why the people of this Dominion should be called on to pay such a large amount for the pacification and repurchase of that Province, which will have to be borne by Canada. He did not wish to debate further now on the various subjects introduced into the Speech, as he would have other and more favourable opportunities of doing so during the session but he could not sit down without alluding to the remarks which the Ministers had introduced into the Speech which His Excellency the late Governor General had read on closing the last session of Parliament, regarding the action taken by this House on the Bills brought before them for the assimilation of the Criminal Laws of the various Provinces in this Dominion. He felt justified in his own conscience, and this House and the country had and would sustain their actions on that occasion in refusing to pass blindly and without any time for discussion, these

L'honorable M. Letellier de St Just (en anglais) ne souhaite pas s'opposer à l'Adresse en réponse au Discours de Son Excellence lors de l'ouverture de la session parlementaire, mais fera quelques remarques à propos des résolutions. Il n'approuve pas les éloges dont le Discours qualifie les clauses de l'accord éventuel que les délégués semblent avoir obtenu de la Compagnie de la Baie d'Hudson. Cette Chambre pourra accepter les modalités financières sans aucune réserve ni opposition, mais il estime que les exigences de la Compagnie concernant les terrains réservés sont exorbitantes: elles provoqueront sans doute des problèmes et des difficultés interminables et nous obligeront en conséquence à racheter ces droits au prix de sacrifices plus grands encore. Il est également convaincu que l'acquisition de ce territoire ne permettra toujours pas d'endiguer le flot des jeunes émigrants de la province de Québec (que chacun déplore), exode qui ne se limite pas à une localité ou à une nationalité particulière de la province. Leur monopole se maintiendra jusqu'après le versement des £300,000 et ils conserveront encore les meilleures parties de ces terres fertiles. Il est heureux d'entendre l'honorable sénateur Wark déclarer que la Nouvelle-Écosse est prospère, que tous les secteurs du commerce et de l'industrie sont florissants; il ne voit donc pas pourquoi on devrait exiger de la population de la Puissance qu'elle verse une somme aussi considérable pour pacifier et racheter ces provinces, dépenses que le Canada doit assumer. Pour l'instant il ne souhaite pas s'étendre davantage sur les différents sujets abordés dans le Discours, car il aura d'autres occasions plus favorables de le faire au cours de la session; il tient cependant à évoquer les remarques introduites par les ministres dans le discours que Son Excellence feu le Gouverneur Général a prononcé pour clore la dernière session parlementaire: il s'agit des mesures prises par cette Chambre à propos des Bills dont elle a été saisie sur l'assimilation des lois criminelles des différentes provinces de la Puissance. Il a la conscience tranquille; cette Chambre et le pays s'épauleront comme ils l'ont déjà fait en refusant d'adopter aveuglément à la fin de la session des mesures aussi importantes à la demande expresse du Gouvernement sans même avoir le temps d'en discuter. Il ne peut